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Már csak alig 1 hét van hát
ra az önkormányzati vá
lasztásokig, de a vissza

számlálás már korábban elkezdő
dött. A jelölteknek szeptember 3
ig kellett összegyűjteni és leadni az 
induláshoz szükséges ajánlószelvé
nyeket.  Drávecz Gyuláné körjegy
zőtől kapott tájékoztatás szerint 
településünkön egy polgármester 
és kilenc önkormányzati képviselő 
jelöltre szavazhatunk október 3án. 
Lényegi változás, hogy a megvál
tozott jogszabályok miatt csökken 
a képviselők száma, így az eddigi 
hét fő helyett csak négyen kerül
hetnek be a testületbe. Az induló 
jelöltek a következők:
Polgármester jelölt: Iványi László
Önkormányzati képviselő jelöltek: 
Bécsi Ágnes, Csatlós Csilla, Fülöp 
Csaba, Hamza Anikó, Horváth 
Zoltán, Imréné Parti Cecília, Mol
nár Tamás, Ozsvár János, Salamon 
Gábor
Fontos tudni, hogy a választásokon 
úgy lehet a képviselőjelöltekre ér
vényesen szavazni, hogy a válasz
tó maximum 4 jelölt neve mellé 
helyezi el az xet. Érvénytelen az 
a szavazat, amely szavazólapon en
nél több jelöltet ajánlanak.
A választáson három új jelölt in
dul, akiknek megadtuk a lehetősé
get, hogy bemutatkozzanak lapunk 
hasábjain, és megosszák Önökkel 
elképzeléseiket. A következőkben 
ezeket a bemutatkozó szövegeket 

olvashatják, amit szerkesztés nél
kül teszünk közzé.
Csatlós Csilla, független jelölt
Csatlós Csillának hívnak, 2003 óta 
élek Bázakerettyén, a Nagyhegyen. 
A községhez családi szálak fűznek, 
nagyapám Gaál Kálmán évtize
deken keresztül a MOL dolgozó
ja volt és nagyanyámmal anno az 
„Ökörben” tartott bálban ismer
kedtek meg. Kislányként jártam itt 
és évekig mondogattam, hogy „ez 
a legszebb falu”, egyszer itt fogok 
élni.  Évek múltán sikerült az álom, 
párommal és kisfiammal ideköl
töztünk, és a cégeink székhelye is 
Bázakerettye lett. Büszkén mond
hatom, hogy cégem az „Ökörben” 
székelő Direktinfo Kft. a MOL 
után a legtöbb iparűzési adó meg
fizetésével támogatja a települést 
évek óta. 2010 tavaszától a Ciklá
men Hotel és Étterem is a veze
tésem alatt működik. A Direktinfo 
Kft. ma az ország 5. legnagyobb 
követeléskezelő cége, 35 ember
nek és családjuknak nyújt biztos 
megélhetést. Idén nagy örömmel 
vettük, hogy 3 bázakerettyei főis
kolás, középiskolás tanuló nyári 
gyakorlatát is biztosíthattuk. Civil 
emberként és cégtulajdonosként 
mindig igyekeztem tenni falunkért 
és az itt élőkért. Ezek közül a leg
jelentősebbeket emelném ki: Saját 
költségünkön állófogadást ren
deztünk a Turisztikai Évadnyitóra. 
Idén már harmadszor támogattuk 
a kerettyei Termál Kupát, és évad

záró vacsorát rendeztünk a futbal
listáknak. Bázakerettyéről én indí
tottam mozgalmat az árvízkárosult 
gyermekek megsegítésére, moz
galmunk eredményeképpen több 
ezer gyermek nyaralhatott ingyen 
az ország üdülőhelyein, elsőként itt 
Bázakerettyén. A Falunapot rend
szeresen támogatjuk, idén kemen
ceszentelést tartottunk a Ciklámen 
udvarában. Résztvevője vagyok a 
Bázakerettye Jövőjéért Alapítvány 
szervezésének.
Miért szeretnék képviselő lenni? 
Szeretnék még többet tenni a kö
zségünkért. Szeretnék tevékeny 
részese lenni, hogy Bázakerettyén 
munkahelyek jöjjenek létre és fi
atalokat tudjunk visszaköltöztet
ni a településre. A közbiztonság 
mindenhol romlik, így vagyon
tárgyaink és a lakosság védelmére 
elkerülhetetlen egy a települést 
védő kamerarendszer felszerelése. 
Bázakerettyének is szüksége lenne 
egy szépen gondozott, játszótérre, 
parkra, ahol az itt élő gyerekek és 
az idelátogatók is  jól érezhetnék 
magukat. Településünknek meg 
kell felelni az egyre nagyobb tu
risztikai igényeknek, legyen ren
dezett buszmegállónk, kisvasút
megállónk, folyamatosan karban 
tartott virágos köztereink. Rövid 
határidőn belül fel kell számolni 
a településen és a Nagyhegyen ta
lálható elhanyagolt, gondozatlan 
területeket, hogy a kertjeiket, bir
tokaikat gondozó tulajdonosok ne 
szenvedjenek kárt mások hanyag

Önkormányzati választás 2010
Október 3-án dönthetünk az önkormányzati képviselőtestület összetételéről
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sága miatt. Szeretnék az emberek 
és a civil szervezetek szócsöve len
ni és képviselői munkámmal a te
lepülés felvirágoztatását segíteni.
Hamza anikó, független jelölt
1985 óta bázakerettyei lakos va
gyok, 26 éve a Pszichiátriai Bete
gek Otthonában dolgozom. Szíve
men viselem az idős, elesett, beteg 
ellátásra szoruló emberek sorsát, 
szívesen nyújtok nekik segítséget. 
Úgy gondolom, hogy képviselő
ként megfelelő rálátásom lenne az 
itt élő emberek szociális igényeire, 
szükségleteire, melyet megfelelően 
képviselnék, problémáikra megol
dást keresnék. 
imréné Parti Cecília,  
független jelölt
1992 óta élek Bázakerettyén. A 
községet nagyon hamar megsze
rettem, és azóta a sajátomnak ér
zem. Ez inspirált arra, hogy kép
viselő jelöltként induljak a 2010es 
önkormányzati választásokon. A 
jelenlegi képviselő testület tagjai 
nagyon jó munkát végeztek, mégis 
úgy érzem, hogy egyes területeken 
ötleteimmel és saját munkámmal 
tudnék javítani, a „képviselő” név
hez híven, a lakosság véleményét 
figyelem előtt tartva. Önkormány
zati dolgozóként sikerült rálátást 
szereznem a falu által üzemeltetett 
nonprofit Kft napi gondjaira és 
konfliktusaira.  A közhasznú mun
kások közt eltöltött idő alatt rájöt
tem, hogy a megfelelő inspiráció és 
a példamutatás jóval eredménye
sebb munkára sarkall az agresszív 
számonkérés helyett. Elsősorban a 
tettek embere vagyok, nem a sza
vaké. A strandfürdő területének 
jelenlegi rendezettségében jelentős 
szerepet vállaltam, melyet szeret
nék kiterjeszteni a község egész 
területére.
Szívesen elbeszélgetek a helyi lako
sokkal, akik panaszaikat, igényeiket 
most is megosztják, megbeszélik 

velem, ezért jó közvetítő szerepet 
tudnék betölteni a falu lakossága 
és az önkormányzat között.
A község jövőjét a turizmus minél 
jobb kiszolgálásában látom. 2007 
óta a helyi strandfürdő pénztáro
saként dolgoztam, így a szezonok 
ideje alatt folyamatos visszajelzé
seket kaptam az idelátogató vendé
gektől. Nagyobb figyelmet kellene 
fordítani ezekre a visszajelzésekre, 
mert sokszor csak apróságokon 
múlik, hogy az adott vendég kel
lemes benyomásokkal távozzon, és 
legközelebb is visszalátogasson.
Megválasztásom esetén a képvi
selői megbízást, az önkormányzat 
agyagi helyzetétől függően, tiszte
letdíj nélkül is elvállalom.
Jelenlegi képviselő testület
Tagjait nem szükséges bemutat
nunk, hiszen többékevésbé min
denki ismeri őket, de kértük, hogy 
értékeljék eddigi tevékenységüket, 
és mondják el jövőbeni terveiket 
az olvasóknak. Ám, mint azt el
mondták, nem kívánják egyénen
ként értékelni a képviselői munkát, 
hiszen az elért eredmények és a 
kudarcok mind közösek. Ha nem 
is rendelkeztek a ciklus elején kö
zös programmal, az egyéni terveik
ből nagyjából azonos elképzelés 
volt összefoglalható. Ennek főbb 
elmei a következők voltak: a stabil 
pénzügyi helyzet megteremtése 
érdekében a képviselői tiszteletdíj 
megszüntetése, a sportlétesítmé
nyek tulajdonjogának visszaszer
zése, a turizmus élénkítése, a 
strandfürdő üzemeltetési költsége
inek csökkentése, a zöldterületek 
szakszerű gondozása a költségek 
csökkentése mellett, a polgárőrség 
újraszervezése, játszótér kialakítása, 
sportolási lehetőségek fejlesztése. 
Ehhez kapcsolódtak még azok a 
tervek és feladatok, amik a ciklus 
alatt generálódtak. A képviselőtes
tület 4 éves munkájáról kétrészes 
beszámoló készült. (Első részét az 

előző, a másodikat pedig ebben a 
lapban olvashatják). Eredményeik 
között legfőképpen az alábbiakat 
emelnék ki: 4 év alatt (a polgár
mestert nem számítva) az önkor
mányzat 13 millió Forintot takarí
tott meg a tiszteletdíjakon, a sport
létesítmények (a tekepálya kivéte
lével) visszakerültek a falu tulajdo
nába, a strandüzemeltetés költségei 
a 2006. évi szint felére csökkentek, 
a polgárőrség újraszervezését kö
vetően drasztikusan csökkent a te
lepülésen elkövetett bűnesetek 
száma, a nagyszabású nyári ren
dezvények megszervezése kedve
zően hatott a turizmusra. Sajnos 
minden elképzelést nem sikerült 
megvalósítaniuk, amire a követke
ző testületnek mindenképpen 
megoldást kell találni. Ezek közül 
a legfontosabbak: szolgáltatói 
szemléletű, hatékony és teljesít
mény centrikus munkakultúra és 
munkafegyelem meghonosítása az 
önkormányzati Kft.n belül, ön
kormányzati rendeletek szigorú 
betartatása akár kiszabott bírságok 
árán is, a település vonzerejének és 
lélekszámának növelése. Továbbá 
pályázatok útján folytatni kell a fa
lumegújítási programot (orvosi 
rendelő, polgármesteri hivatal, 
templomok, utak, járdák felújítása, 
játszótér kialakítása, szennyvíz 
rendszer rekonstrukciója). Ezeken 
túlmenően jövőbeli elképzeléseik 
szerint, a képviselői munkát to
vábbra is csak társadalmi megbíza
tásban, tiszteletdíj nélkül lehet vé
gezni, tekintettel az állami finan
szírozás szűkösségére.
Kedves Olvasóink!
Arra buzdítjuk Önöket, hogy mi
nél többen vegyenek részt a vasár
napi voksoláson, és döntsenek ar
ról, hogy a következő négy évben 
kik képviseljék Önöket az önkor
mányzati képviselő testületben.
 S.G.

Nem kell nagy jóstehetség 
ahhoz, hogy megmondjuk 
ki lesz a következő polgár

mester Bázakerettyén. Mivel egye
düli jelöltként indul, kézenfekvő, 
hogy Iványi László jelenlegi polgár
mester irányításával kezdődik meg 
a következő négy éves önkormány
zati ciklus is. Ennek tudatában 
kérdeztük Őt az elmúlt négy év ta
pasztalatiról, a testület munkájáról, 
és egyben jövőbeni terveiről is.

- Polgármester úr, a négy évvel ez-
előtt megalakult testületben, Önnek a 
polgármesteri feladatok, hat társának 
pedig a képviselői státusz jelentett ki-
hívást, hiszen előzőleg nem töltöttek 
be ilyen funkciót. Mennyiben bizo-
nyultak helytállónak a közös testületi 
munkáról korábban alkotott elképze-
léseik a négy év alatt?
A képviselő testület megalakulá
sakor azzal a szemlélettel láttunk 
munkához, hogy a tevékenységün

ket inkább a viták, de ne az eliga
zítások jellemezzék, tehát ne egy 
ember véleménye, hanem a közö
sen kialakított álláspontunk ér
vényesüljön. Fontosnak tartottuk, 
hogy a testület működése alulról 

építkező legyen, tehát a lakosság 
elképzelését, problémáit, gondola
tait képviselje és ne fordítva, a saját 
döntéseit magyarázza. Persze ez 
nem olyan egyszerű, hiszen a lakos
ság véleménye is megoszlik szinte 
minden kérdésben. Mindenesetre 
igyekeztünk az önkormányzatisá
got, a helyi ügyekbe való beleszólás 
lehetőségét szélesebb körbe kiter
jeszteni, valamint a tenni akaró és 
tudó embereket megszólítani és 
ötleteik megvalósításában támo
gatni. Úgy gondoljuk, hogy ezeket 
az elképzeléseket jelentős részben 
sikerült megvalósítani. Természe
tesen tudjuk, hogy nem lehet min
denki igényének maradéktalanul 
megfelelni. Az igazsághoz hozzá
tartozik, hogy a magunkkal szem
ben támasztott követelményeknek 
sem sikerült teljes egészében meg
felelni. Említhetném például a la
kosság rendszeres tájékoztatását a 

rádió Jereván
Az elmúlt négy évben többször eszembe jutott egy 
vicc. Ebben a jereváni rádió délben bemondja, hogy 
Leningrádban Volvókat osztogatnak, majd délután 
egykor helyesbít, hogy elnézést kérünk, nem Lening
rádban, hanem Moszkvában, nem Volvókat, hanem 
Volgákat és nem osztogatnak, hanem fosztogatnak. 
Na, igen. A vicc alapján a jereváni rádió egykor fo
galommá vált annak jellemzésére, amikor egy lényegi 
különbséget apró momentumként akarnak feltüntetni, 
vagy amikor aprónak tűnő különbségek lényegében 
változtatják meg az adott szituáció értelmezését. Négy 
év alatt gyakran hallottunk hasonló valóságtartalmú 
híreket az önkormányzattal és a képviselő testülettel 
kapcsolatban. Ezek legtöbbször féligazságokat – di
vatosan mondva csúsztatásokat  képtelennél képte
lenebb valótlanságokat tartalmaztak. Közük sem volt 
az építő jellegű kritikához, hiszen azt szemtőlszem
be szokás felvetni, nem ittott pusmogva. Egyetlen 
céljuk a félretájékoztatás volt, amit az egyéni sérelmek, 

önös érdekek, vagy egyszerűen csak az unszimpátia 
táplált. Ha terjesztőiket nem ezek, hanem a település 
érdeke vezérelte volna, akkor számtalan lehetőségük 
kínálkozott arra, hogy aggodalmaikat, észrevételei
ket, javaslataikat nyilvános fórumokon megosszák az 
érintettekkel és a lakossággal. De velük sohasem ta
lálkoztunk közmeghallgatáson, fogadóórán vagy tes
tületi ülésen. Biztos vagyok benne, hogy ezután sem 
fognak ezeken a fórumokon szerepelni. Mert sokkal 
könnyebb a háttérben bulvárízű álhíreket terjeszteni, 
mint észérvekkel az állításokat alá is támasztani. Em
beri természetünkből adódik az is, hogy sokkal kön
nyebb ezeket elhinni, mint ellenérvekkel megcáfolni. 
Éppen ezért a leköszönő testület nevében szeretnék 
köszönetet mondani mindazoknak, akik mindvégig 
nekünk hittek és nem a pletykáknak. De különö
sen köszönet azoknak, akik értünk, és nem ellenünk 
emelték fel a szavukat. Higgyék el nem talált süket 
fülekre. Bízom abban, hogy az újonnan alakuló tes
tület is inkább ezekre a hangokra figyel, mintsem a 
jereváni rádió soha meg nem szűnő fecsegésére.
 S.G.

az elkötelezettség a fontos, nem a pozíció
Interjú Iványi László polgármesterrel

Iványi László polgármester
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testületi munkáról, amit különböző 
okokból időnként nem sikerült az 
elképzeléseink szerint megoldani.

- Valóban érezhető volt néha némi űr 
a lakosság tájékoztatásában. Mi volt 
ennek az oka?
Többet is említhetnék. Elsősorban 
azt, hogy a közelmúltban még szé
leskörű tájékoztatási csatornának 
számító KTV előfizetőinek száma 
jelentősen csökkent, és a felvett 
testületi ülések anyagát jóval keve
sebben láthatták. Az is igaz, hogy a 
képviselő testületi ülések közül nem 
mindegyiket tartottuk kamera je
lenlétében. Természetesen vannak 
olyan témák, amelyeket nem is le
het teljes nyilvánosság előtt tartani, 
úgymond zárt ülés keretében lehet 
csak tárgyalni. De közrejátszott az 
én személyes felelősségem is, mivel 
az elmúlt közel egy évben a testü
leti üléseket nagyrészt nem kamera 
jelenlétében hívtam össze. Mivel a 
közmeghallgatásokon is kevés volt 
a résztvevők száma, próbáltuk az 
információs csatornát kibővíteni 
úgy, hogy Bázakerettye honlapján 
elérhetővé tettük az önkormány
zati rendeleteket, és a KTV adását 
is. A Lokálpatrióta kiadásának tá
mogatásával is ezt a célt szolgáltuk. 
Azért akit érdekelt, mindenről tu
domást szerezhetett, és a vélemé
nyét is elmondhatta nekünk.
- Befolyásolták ezek a lakossági véle-
mények a tervekben megfogalmazott 
működési elképzeléseket? 
Munkánk során nagyon sok eset
ben figyelembe vettük a hozzánk 
érkező véleményeket a döntéseink 
kialakításában. Éppen ezért tar
tunk szoros kapcsolatot a települé
sen működő civil szervezetekkel is.

- Konkrétan miben nyilvánult meg 
ez a kapcsolattartás?
A már meglévő és működő szer
vezetek, egyesületek működését 
anyagilag is támogattuk. Itt említe
ném a sportegyesületet és az Olaj
ipari Nyugdíjas Klub Egyesületet. 
Ezen túlmenően mindkettőnek 
hosszútávra biztosítottuk a mű
ködéséhez szükséges feltételeket. 

Előbbinek a sportpálya, az öltözők 
és a tornaterem tulajdonjogának 
visszaszerzésével, illetve a tekepá
lya üzemeltetői jogának megszer
zésével, utóbbinak pedig állandó 
klubhelyiség biztosításával. Ezen 
kívül közülünk többen magánem
berként, alapítóként, újonnan ala
kult szervezetek létrejöttében is 
segítettünk, abból a célból, hogy a 
településen minél szélesebb körű 
társadalmi élet alakuljon ki. Ezek 
a szervezetek később aztán maguk 
is segítik az adott terület fejlődését, 
működését. Ezen kívül véleményt 
alkotnak a további fejlesztési irá
nyokkal kapcsolatban. Itt említe
ném a ciklus alatt megalakult Zalai 
Dombság Turizmusáért Egyesüle
tet. Bár ide tartozik, mégis külön 
említeném a Bázakerettye és Tér
sége Bányász Művelődési Egye
sületet, mivel ennek működését, a 
vele kötött közművelődési megál
lapodás értelmében, szinte teljes 
egészében az önkormányzat finan
szírozza. Ennek fejében az egyesü
let üzemelteti a művelődési házat, 
és szervezi az önkormányzat kul
turális és közéleti programjainak 
jelentős részét. Jó a kapcsolatunk 
az egyházközségi képviselőtes
tülettel is, melynek kérésére, idei 
költségvetésünkből 100 ezer forin
tot szavaztunk meg a bázai temp
lom felújításának támogatására. 
De nem csak civil szervezeteket 
segítettünk, hanem minden olyan 
lakossági kezdeményezést, ami a 
köz javát, vagy a köztulajdon meg
óvását szolgálta. Ilyen volt például 
a bázai hegyi út javítása. 

- Említette a személyes részvételt a szé-
leskörű társadalmi élet kialakításában. 
Érzékelhető volt ez a közéletiségben?
Szerénytelenség nélkül úgy gon
doljuk, hogy a képviselőtestület 
jelentős változást vitt munkájával 
a település életébe. A négy évben, 
a testület többsége végig nagy 
hangsúlyt fektetett a közéletiség
re, ünnepeink méltó megünneplé
sére, környezetünk szebbé tételére, 
programjaink megszervezésére.

Mindezt önzetlenül, szabadidőt és 
energiát nem kímélve. Minden
ki láthatta és láthatja ma is, hogy 
közülünk ki milyen aktivitással 
dolgozott a település érdekében. 
Emellett azonban meg kell emlí
tenem, hogy rengeteg segítséget 
és támogatást kaptunk a lakosság 
részéről, amit ezúton a magam és 
a testület nevében is nagyon meg
köszönök. Remélem a jövőben is 
változatlanul magunk mögött tud
hatjuk ezt a széleskörű támoga
tottságot.
- A testületi munkának a közéletisé-
gen kívül van hivatalos, törvényi kö-
telezettsége is. Ez milyen mértékben 
teljesült? 
A képviselő testületeknek egy nap
tári évben kötelezően hat testületi 
ülést kell tartani. Ez az idei évet 
leszámítva háromszorosan túltelje
sült, hiszen 2007 és 2009 között 54 
hivatalos testületi ülést tartottunk. 
Az idei évben is elértük már a hatot, 
ami az év végére várhatóan tíz fölé 
emelkedik. Munkánk során, 2010 
szeptemberével bezárólag 312 ha
tározatot hoztunk, és 47 rendeletet 
alkottunk. Azt hiszem ezek az ada
tok önmagukért beszélnek, pedig 
nem is tartalmazzák az úgymond 
„nem hivatalos üléseket”, amelyek 
célja ,,csak” a döntések előkészítése, 
információ csere, egyéb egyezte
tések, tárgyalások voltak. A 2010. 
év időarányosan kevesebb testüle
ti ülésének oka az, hogy az elmúlt 
évek során a szükségesnek tartott 
változtatásokat megtettük. Gon
dolok itt az intézmények többszöri 
átalakítására, körjegyzőségi változ
tatásokra, valamint pályázatok elő
készítésére, elindítására. 2010ben 
ezek a feladatok már ismételten 
nem jelentkeztek. A pályázatok is 
jellemzően már a maguk útján, a 
megvalósítási szakaszba léptek.
- Köztudott, hogy a jelenlegi képvise-
lő-testület komoly pénzügyi helyezettel 
találta szembe magát a megválasztása 
után. Hogyan sikerült ezt kezelni, és 
milyen eszközöket alkalmazott ennek 
leküzdése érdekében a testület? 

Valóban, a ciklust jelentős, 34,6 mil
lió forintos hiánnyal kezdtük meg, 
és ez az összeg még nem is tartal
mazta az Önkormányzati Kht. ál
tal felhalmozott tartozásokat. Az 
elmúlt négy év gazdálkodása iga
zolta azokat a takarékos törekvése
ket, amelyek elsősorban a kiadások 
csökkentésére és a működés racio
nalizálására vonatkoztak. Továbbá 
kiemelném, hogy a képviselő tes
tület, hűen az ígéretéhez, a ciklus 
alatt nem vette fel a tiszteletdíját, 
és a híresztelésekkel ellentétben 
útiköltséget, vagy más hasonló 
juttatást sem, ami szintén jelen
tős megtakarítást eredményezett. 
Ezeknek az intézkedéseknek kö
szönhetően sikerült megvalósítani 
a stabil pénzügyi helyzetet. Történt 
ez annak ellenére, hogy az önkor
mányzatok támogatása, évről évre 
csökkenő tendenciát mutat.

- Tudna konkrét példákat említeni 
ezekre a takarékosságot célzó intéz-
kedésekre?
Természetesen. A tárgyi eszközök 
vásárlását ellenőrzés alá vontuk, így 
csak a működéshez igazán szüksé
ges beszerzésekre kerül sor. A tevé
kenység szempontjából felesleges 
és költséges fenntartású gépjármű
veket eladtuk. Nem költöttünk a 
költségvetésből évente több száz
ezer forintot virágosításra, hanem 
összegyűjtöttük a hulladék vasat 
és annak árából tudtuk azt fedez
ni. Kibővítettük az önkormány
zati Kft. feladatkörét, így a strand 
üzemeltetési költségeit a 2006. év 
szintjének felére sikerült csökken
teni. Vagy említhetném a most már 
helyben végzett vízdíjszámlázást is, 
ami több százezer forintos éves 
megtakarítást jelent.
- Ha már az önkormányzati Kft.-nél 
tartunk. Másik fontos feladatként 
azt vállalták, hogy új alapokra he-
lyezik az akkor még Kht.-ként be-
jegyzett cég működését a hatékonyság 
érdekében. Ebben már nem mondha-
tó ennyire sikeresnek az elmúlt négy 
év. Miben látja ennek okait, milyen 

változtatásokat tart szükségesnek a 
jövőben ezzel kapcsolatban?
Több alkalommal is átszerveztük 
a ma már Kftként működő társa
ság működését, de be kell látnunk, 
hogy nem hozta meg maradék
talanul az elképzelt változásokat. 
Úgy gondolom azért, mert mindig 
megpróbáltunk elsősorban a meg
lévő emberekben gondolkodni, ne
kik új feladatokat adni, illetve velük 
szemben a mi elvárásainkat meg
fogalmazni. Ezeknek a megvalósí
tása nem minden esetben sikerült, 
ezért a problémákat a következő 
időszakban mindenféleképpen ki 
kell küszöbölni. Gondolok itt a 
munkaszervezési és feladatkiosz
tási problémákra, valamint a szá
monkérésére. Azért is fontos ezen 
javítani, mivel mint már említettem 
a Kft. az elmúlt években több fel
adatot kapott, valamint a bázake
rettyei és a társtelepülések pályáza
tainak megvalósításában is jelentős 
szerepet vállal.  

- Az itt élők számára nagyon fontos a 
település gondozása, és az élhető kör-
nyezet kialakítása, ami szintén a Kft. 
feladatai közé tartozik. Sikerült-e ezen 
a téren elérni a kitűzött célokat? 
Településünk, környezetünk és a 
közterületek gondozására nagyobb 
hangsúlyt kívántunk fordítani és 
így van ez ma is. Erre nem csak 
bennünk, hanem a településen la
kókban is megfogalmazódott az 
igény, hiszen ez volt az a feladat, 
amelyre a legtöbb embernek rálá
tása volt. Az önkormányzat pénz
ügyi lehetőségeihez mérten, a pá
lyázatokon kívül, több épületen is 
végeztettünk állagmegóvó munká
latokat, így megszépültek a ravata
lozók, az egészségház és a házasság
kötő terem. A külterületeken el
sődlegesnek tekintettük a temetők 
és környékének, az elhanyagolt köz
területeknek, parkoknak gondozot
tabbá tételét, a szakszerű, tervezett 
virágosítást, és annak gondozását. 
Több esetben szerveztünk a lomta
lanítással egybekötött vasgyűjtést, 
és annak bevételeit minden eset

ben a parkok, közterületek virágo
sítására, dísznövények ültetésére és 
a kivágott, elszáradt fák pótlására 
fordítottuk. Itt jegyezném meg, 
hogy az elöregedett és a viharkárt 
szenvedett fák jelentős részét ki
vágtuk, a hátralévőkre ez év őszén 
kerül sor. Természetesen a kivágott 
fák pótlásáról gondoskodunk, hogy 
településünk továbbra is megőriz
ze egyedi jellegét, ezen kívül ez a 
környezet védelme szempontjából 
is fontos.
- Ha már említette, a négy év alatt 
érezhetően középpontba került a kör-
nyezetvédelem. Nem érzi-e úgy, hogy 
ezzel kapcsolatban a lakosság részéről 
nagy ellenállásba ütköztek?
Igen, a képviselő testület környezet
védelmi kérdésekben eléggé mar
káns felfogást képviselt. De meg
győződésem, hogy nincs is más út, 
más képviselhető alternatíva. Töb
bek között ez az a téma, amelyben 
nem lehet, és bátran kijelenthetem, 
hogy nem lesz más út előttünk. 
Megjegyzem nemcsak az egyre 
szigorodó jogszabályok, hanem az 
emberek felelősségérzete sem en
gedhet meg mást ez ügyben.  

- Visszatérve az előző témára, összes-
ségében megfelelőnek ítéli a területek 
és ingatlanok gondozottságát?
Értünk el pozitív eredményeket, te
lepülésünk gondozottabb, tisztább 
lett, de ez nem jelenti azt, hogy 
minden rendben is van. Elsősorban 
az elhanyagolt, nem önkormány
zati tulajdonú területek rendszeres 
gondozására gondolok, illetve a 
kiküldött felszólítások végrehajtá
sának visszaellenőrzésére. Tudjuk, 
hogy van még előrelépési, javítási 
lehetőség a saját tulajdonú területek 
kapcsán is. Sok kritika érte a Kftt, 
a képviselőtestületet és személye
met is a közterületek gondozásával 
kapcsolatban. Ezek a többnyire jo
gos kritikák mind a munkavégzés 
hatékonyságát és minőségét kifo
gásolták. Ezért amikor a Kft.vel 
kapcsolatos szervezési problémák 
kiküszöböléséről beszélünk, akkor 
a munkavégzés minőségét, ered
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ményességét, és a munkamorál ja
vítását is beleértjük. Ezt minden
képpen el kell érni, akár személyi 
változásokat is végrehajtva.
- A működésszervezés terén is voltak 
sikereik, gondolok itt a körjegyzőség 
újra alakítására, vagy az intézmények 
megtartását célzó átszervezésekre.
A Bázakerettye és Lasztonya által 
működtetett közös körjegyzőség 
sokkal nagyobb anyagi áldozatot 
követelt, mint az előző, nagyobb 
létszámú körjegyzőség esetén. Sze
rencsére sikerült az előzőleg kivált 
településekkel rendezni a vitás kér
déseket, és megállapodást kötni az 
ismételten közösen működtetett 
körjegyzőség létrehozására. Ezt 
mindenképpen sikernek kell el
könyvelni. Hasonló megfontolásból, 
a fenntartási költségek csökkentése 
és a helyi oktatási és nevelési in
tézmények megtartása érdekében 
folyamatosan kerestük a lehetősé
get más települések intézményeivel 
történő társulásra. A 20092010. 
tanévkezdésre sikerült lezárni a 
folyamatot, így ettől kezdve az ál
talános iskola és az óvoda kistér
ségi működtetésben, a becsehelyi 
általános iskola tagintézményeként 
működik tovább. Ezen kívül az 
idei évtől a lispeszentadorjáni és 
bázakerettyei óvodák összevonásra 
kerülnek. Ezek is mindenképpen 
sikernek könyvelhetők el, hiszen a 
gyermeklétszámból adódó negatív 
hatások ellenére lehetővé teszik az 
intézmények további működtetését, 
amelyre foglalkoztatási szempont
ból is nagy szükség van.

- Valóban örök visszatérő kérdés minden 
kistelepülésen a munkahelyteremtés. Mi 
a helyzet ezen a téren Bázakerettyén?
A munkahelyteremtés fontos szem
pont volt és állítom, hogy lesz is 
az elkövetkezendőkben. Számos 
tárgyalást és egyeztetést folytat
tunk ebben az ügyben, de sajnos az 
országos és a tágabb értelemben is 
vett gazdasági helyzet nem kedve
zett a törekvésnek. Ennek ellenére 
van rá remény, hogy a közeljövő
ben még sikerüljön ide települni, a 

már meglévő vállalkozások mellé, 
egy 1015 főt foglalkoztató vállal
kozásnak. Ennek megvalósulása 
nagymértékben függ az elkövetke
zendő hónapokban elbírálandó, ide 
vonatkozó pályázat sikerességétől. 
Természetesen ebben a kérdésben 
is vannak érdekellentétek, de azon 
dolgozunk, hogy ezt kiküszöböl
jük, és a szükséges feltételeket meg 
tudjuk teremteni. Másik probléma, 
hogy sajnos a már működő helyi 
vállalkozásoknál a foglalkoztatot
tak jelentős része nem helybeli, de 
ezt a piaci környezet szinte auto
matikusan szabályozza.
- Köztudott, hogy a település jövőké-
pét a turizmus határozza meg. Ez 
segíthet megoldást találni a foglal-
koztatási és munkahelyteremtési prob-
lémákra is. Milyen lépések történtek 
az idegenforgalom fellendítésére az 
elmúlt négy évben? 
Egyik fő célunk volt és ma is az, 
hogy a turizmusban rejlő lehe
tőségeket az eddigieknél jobban 
kihasználjuk. Mindent el kell kö
vetni annak érdekében, hogy Báza
kerettye idegenforgalmi vonzereje 
nőjön. Ennek megfelelően ilyen 
irányú fejlesztéseket kell megva
lósítani. Erre viszont nincs más le
hetőségünk, mint pályázatok útján, 
mert még ilyen formában is nagy 
terhet ró az önkormányzat költ
ségvetésére. 2008 előtt ezekre a fej
lesztésekre nem is gondolhattunk, 
hiszen még az önerő előteremtése, 
akár hitel keretében is, elképzelhe
tetlennek tűnt. Ebben az időszak
ban jellemzően a pályázatok előké
szítése folyt, mert úgy láttuk, hogy 
a turizmus fejlesztése az elkövetke
zendő időkben kiemelten támoga
tott lesz. Sajnos később szembesül
nünk kellett azzal a ténnyel, hogy 
a turisztikai pályázatokat nem a 
hozzánk hasonló településekre ír
ták ki. Ez volt az oka annak, hogy 
a nagyobb fejlesztési elképzelése
inket nem sikerült megvalósítani, a 
kisebb mértékűeket, mint például a 
strandfürdő és a közterületek össz
képének javítása, saját erőből kel

lett megvalósítani. Ezzel együtt azt 
gondolom, hogy az önkormány
zatnak hosszútávon a turizmusban 
csak koordináló szerepet szabad 
vállalni, hiszen nem a település la
kóinak kell fenntartani a települést 
a turisták számára, illetve a turiz
mus ne csak kiadásokat, hanem 
bevételt is hozzon, munkahelyek 
és megélhetés teremtődjön.

- Milyen jövőképe van az újonnan 
megválasztandó képviselő-testület 
számára? Szükségét látja-e változ-
tatni az eddigi működésen?
A nyilvánosság bevonása és tájé
koztatása a továbbiakban is fontos 
kérdés lesz számomra. Terveim 
szerint az elkövetkezendőkben a 
testületi üléseket közelebb kelle
ne vinni a lakossághoz. Egy évben 
több alkalommal közmeghallgatás 
jellegűen, nagy nyilvánosság előtt 
szeretném tartani a testületi ülése
ket, akár különböző helyszíneken 
is. Mint közismert a képviselő tes
tület létszáma jelentősen lecsökken. 
A választások után nyolc fő helyett, 
öt fő fogja alkotni, a polgármester 
és négy képviselő. A csökkent kép
viselői létszám miatt szűkül az in
formációáramlás, és a kapcsolattar
tás lehetősége a választókkal. Ezért 
fontos, hogy ne csak egy évben 
egyszer, kötelező jelleggel tartsunk 
ilyen összejövetelt, hanem folya
matosan szorosabb kapcsolatban 
legyünk a lakossággal.
Végezetül, a fent említett okokból 
adódóan nem kerülhet be minden 
tenni akaró, aktív ember a testület
be. Ennek ellenére a továbbiakban 
is számítok a jelenlegi képviselők 
véleményére a döntések előkészíté
sében, abban az esetben is, ha ki
maradnak az új testületből. Meg
győződésem, hogy aki továbbra 
is akar a településünkért és a köz 
érdekében tenni, annak elsősorban 
nem pozícióval, hanem elkötele
zettséggel kell rendelkezni.
 N.N.

A Lokálpatrióta első számában 
tettük közzé az önkormány 
 zati képviselőtestület 2006. 

október – 2009. október közötti 
munkáját. Most az azóta eltelt idő
szakot foglaljuk össze, amivel tel
jessé válik a 4 éves ciklus krónikája. 
Az anyag a fontosabb témakörök 
szerint, és nem időrendben került 
csoportosításra.
anyagi helyzet
Az önkormányzat folyószámlájá
nak jelenlegi állása 1,5 millió fo
rint. A negatív egyenleg nem okoz 
problémát a működésben, mert a 
folyószámla hitelkeret 15 millió 
forintig kihasználható, de jelenleg 
erre nincs szükség. A folyamat
ban lévő pályázati munkálatok 
finanszírozására igénybe vettünk 
14,5 millió forint úgynevezett tá
mogatásmegelőző hitelt. Erre 
azonban csak átmenetileg, a pá
lyázatok pénzügyi elszámolásának 
lezárásáig van szükség, hogy az 
Önkormányzat működése minden 
esetben biztosított legyen. A kö
vetkező pályázataink finanszírozá
sára elkülönített számlán 3,9 millió 
forint tartalékkal rendelkezünk. A 
ciklus elején felvett hosszúlejáratú 
hitelünk 2015 szeptemberében jár 
le, jelenlegi egyenlege 3,5 millió 
forint, negyedéves törlesztő részle
te pedig 185 ezer forint.
közterület fenntartás, közcélú 
foglalkoztatás
Rengeteg visszajelzés (pozitív és 
negatív egyaránt) érkezett hozzánk 
ezzel kapcsolatban. Ez vonatkozik 
az elvégzett munka minőségére és 
a karbantartói létszámra is. A köz
célú foglalkoztatottak munkájának 
szervezése az önkormányzati Kft. 
feladata. Az ezzel kapcsolatos hi
ányosságok megszüntetésére a Kft. 
vezetősége felé megtettük a szük
séges lépéseket. Az alkalmazott 
emberek számával kapcsolatban 

fontos tudni, hogy ez a település 
gazdálkodására minimális terhet 
ró. Amíg az állam támogatja az 
ilyen jellegű foglalkoztatást, addig 
ki szeretnénk használni ezt a lehe
tőséget. Nem utolsó sorban ezzel a 
településen munka nélkül élők ará
nya is csökken. 
A kivitelezés minőségének megíté
lésében a lakosságon és testületen 
belül is sok esetben jelentősen el
térnek a vélemények. Elkötelezet
tek vagyunk a folyamatos javulás 
érdekében, ez néhány területen 
jobban, másutt kevésbé látható. A 
jövőben mindenképpen további fej
lődést kell elérni ezen a téren.
strand 2010. évi működése
Az idei szezonra a strandon jelen
tős karbantartási és felújítási fel
adatokat végeztettünk el. A meg
lévő járófelületek balesetveszélyes 
és elhasználódott térburkoló lap
jait térkőre cseréltettük, illetve új 
járda épült a medencék és a felső 
vizesblokk között. Az úszómeden
ce csempe burkolatának a javítását 
is sikerült elvégeztetni. A vendég
szám szempontjából sajnos az idei 
sem mondható jó szezonnak, a lá
togatók száma csökkent az elmúlt 
két évhez képest. Ebben a rossz 
időjárás és a kedvezőtlen gazdasági 
helyzet, jelentős szerepet játszott.
kommunális adó és szemétszállí-
tási díj megállapítása
Az ezzel kapcsolatos negatív vis
szajelzések miatt fontosnak érez
zük ismét kitérni erre a témára. Az 
említett díjak emelésére azért volt 
szükség, mivel az ISPA projekt
ben 2002ben kötelezően vállalt 
finanszírozás, az idei évtől már tel
jes mértékben terheli az éves sze
métszállítási költségeket (szelektív 
gyűjtés, hulladékudvarok működ
tetése, beruházások és beszerzett 
eszközök amortizációs költségei). 
Ennek mértéke majdnem 1 millió 

forint, ami részben az egyéni sze
métszállítási díjban került érvénye
sítésre (szemét szállítási díj emelé
se), a maradékot pedig az önkor
mányzat a költségvetéséből pótolja 
ki. Mivel 2010. évben újabb 67 
millió forinttal csökkent Bázake
rettye normatív állami támogatása, 
az önkormányzat nem képes a ko
rábbi mértékben átvállalni ezeket 
a költségeket. Ezért volt szükség a 
kommunális adó emelésére, mert 
a település fenntartási költségek 
(pl.: közvilágítás) is ebből kerülnek 
kifizetésre és még így sem fedezi 
azokat.
szelektív gyűjtés bővítése
Szintén az ISPA projekt keretében 
igényeltünk Báza és Kerettye tele
pülés részekre további gyűjtőpon
tok kialakítását, tekintettel a tele
pülésen belüli nagy távolságokra. 
Amellett, hogy erre a ZalaDepo 
Kft.nél hajlandóság mutatkozott, 
ezt az igényünket eddig nem sike
rült valóra váltani.
Pályázatok
Amint az már látható, az oly sokszor 
emlegetett pályázatok végre megva
lósítási szakaszba értek, elkezdődtek 
a kivitelezési munkálatok. A falu
megújítási pályázat keretein belül 
közterületeket szépíttettünk, par
kolót alakíttattunk ki a strandnál 
és épületek (bázai faluház, kerettyei 
volt „Mezőkert” épület) homlokza
tait sikerül felújítani. Az óvoda épü
letének régen várt felújítása is hama
rosan befejeződik, a közeljövőben 
pedig elkezdődik az orvosi rendelő 
felújítása és akadálymentesítése is. 
Turisztikai pályázatunk megvalósí
tási szakaszba érkezett, szeptember 
végére elkészülhet a pihenő park és 
a Nagyhegyre tervezett kilátó. Kis
térségi konzorciumi pályázaton be
lül sikerült bozótvágókat és fűnyíró 
kistraktort beszerezni közel 1 mil
lió forint értékben, amik az önkor

Beszámoló a bázakerettyei képviselőtestület 
2009. november - 2010. szeptember között  

végzett munkájáról



� LOKÁLPATRIÓTA
B á z a k e r e t t y e

�LOKÁLPATRIÓTA
B á z a k e r e t t y e

mányzati Kft használatába kerültek. 
A további lépések egyikeként szept
ember elején pályázatot nyújtottunk 
be a csatornarendszer és vízmű fel
újításának megtervezésére.
Programok, rendezvények
Állandó jellegű rendezvényeinket, 
ünnepekhez, nemzetközi világna
pokhoz kötött megemlékezésein
ket, köszöntőinket rendben meg
tartottuk. Az idei év rendezvénye
iről részletesen a krónika rovatban 
olvashatnak. 
Egyéb aktuális kérdések
Nagyon sok visszajelzés érkezett 
felénk a településőri megbízatással 
kapcsolatban, ezért mindenképpen 
fontosnak tartjuk tisztázni az ezzel 
kapcsolatos döntések hátterét. 2009. 
június 1jétől volt lehetőség tele

pülésőrök alkalmazására az akkori 
kormány döntése alapján. Téves in
formáció, hogy bárki alkalmazható 
erre a posztra. Ennek betöltése 
feltételekhez és jogosítványokhoz 
kötött. (például rendészeti vagy 
őrzővédő képesítés, megbízható
ság, büntetlen előélet) Fontos meg
jegyezni, hogy a településőröknek 
önálló intézkedési jogköre nincs. 
Feladata a közterület felügyelőké
hez hasonlóan a közterületek jog
szerű használatának ellenőrzése, a 
közterület rendjére és tisztaságára 
vonatkozó jogszabályok betartatá
sa, közreműködés a közterület, az 
épített és a természeti környezet 
védelmében, közreműködés a tár
sadalmi bűnmegelőzési feladatok 
megvalósításában, a közbiztonság 
és a közrend védelmében, közre

működés az önkormányzati vagyon 
védelmében, közreműködés a köz
tisztaságra vonatkozó jogszabályok 
végrehajtásának ellenőrzésében, 
közreműködés állategészségügyi 
és eb rendészeti feladatok ellátásá
ban. A településőrség működésével 
kapcsolatban a rendőrség ajánláso
kat tett, amelyek segítik a céloknak 
megfelelő, hatékony feladatellátást. 
Ezeket mind figyelembe véve kije
lenthetjük, hogy az elvárásoknak 
megfelelő személyek kerültek ki
választásra, és a település érdekeit 
szolgáló döntés született. Kezdet
ben egy, majd később már két fő 
látta el ezt a feladatot. Egyikük 
Horváth Zoltán, aki rendelkezik 
a szükséges jogosítványokkal és 
megfelelő tapasztalattal a rendé
szeti eljárások terén. Ezen kívül 
kapcsolatot tart a rendőrséggel és 
a polgárőr szervezetekkel. A másik 
településőr Csalódi Dávid, aki ed
dig a termálfürdő vagyonvédelmi 
feladatait látta el, közben pedig a 
pályázat keretein belül beiskolá
zásra került, hogy megszerezze a 
szükséges jogosítványokat. A tele
pülésőrség munkájáról bővebb tá
jékoztatást adunk, a polgárőrséggel 
tartott éves beszámolót követően.
  IL – SG 

képviselői ciklus a számok tükrében

Év Testületi ülések 
száma

Határozatok 
száma

Rendeletek 
száma

2007 19 110 17
2008 18 81 10
2009 17 75 13
2010 5 46 7

Összes 59 312 47

nyertes pályázatok összesítése     (Az összegek, kerekített összegek.)

Benyújtott pályázatok megnevezése Kiírás megnevezése-helye Eredmény Elnyert támogatási 
összeg

2008. évben
Művelődési ház akadálymentesítése EU nyert 19 950 000 Ft
Óvoda felújítás NYDOP nyert 39 750 000 Ft
Szociális gépjármű beszerzése MVH nyert 5 900 000 Ft
Turisztikai pályázat, kilátó és pihenő park LEADER nyert 6 555 000 Ft

2009. évben
Faluközpont megújítási program. EMVA nyert 14 900 000 Ft

Gépek, eszközök beszerzése (Kist.köz.) CÉDE nyert 2 000 000 Ft
Olajmunkás köz közvilágítás bővítés TEKI nyert 2 132 000 Ft
Óvoda felújításhoz önerő pályázat Megyei közgyűlés nyert 3 600 000 Ft
Művelődési ház akadálymentesítése, öner. Önkormányzati Minisztérium nyert 3 400 000 Ft

2010. évben
Orvosi rendelő felújítás NYRFÜ nyert 17 000 000 Ft

Valamint a szennyvíz és ivóvíz rekonstrukciójára szeptember 15én adtunk be pályázatot, egy horvátmagyar 
közös kiírású projekt keretében, 50 ezer EUR értékben.

krónika 
Az idei év fontosabb kulturális, 
sport és közéleti rendezvényei

F E B r u á r
6. Terméssirató
A tavaly június 16án történt rendkívü
li vihar és jégeső súlyos károkat okozott 
a növény és szőlőtermesztőknek. A 
kerettyei, bázai és környékbeli szőlőhe
gyeken nem sok öröme telt a gazdák
nak, a szüretnek nevezett termésválo
gatásban. A helyenként csak néhány tíz 
literes szőlőtermést és az abból kinyert 
mustot szinte mindenki „hozott anyag
ból” pótolta. Ilyen előzmények után az 
idei borverseny is értelmét vesztette. A 
szervezők azonban a hagyomány foly
tatása miatt úgy döntöttek, hogy rend
hagyó módon borverseny helyett ter
méssirató estre invitálják a termesztőket. 
Az összejövetelen ezúttal a borok csak 
mint a jókedv letéteményesei szerepel
tek. A meghívott szakemberek, Dr. Pál
fy Dénes és Németh Géza, előadásaik
ban az új nevelési időszak feladataira 
helyezték a fő hangsúlyt, melyek elvég
zése elengedhetetlen az ültetvények 
gyors regenerálódásához. A jó hangula
tú találkozó finom vacsorával és közös 
borozgatással zárult.

m á J u s
28-30. 45.Olajos Teke Kupa és 4. Luk-
vár Ferenc Emlékverseny
45. alkalommal került lebonyolításra a 
nagy hagyománnyal rendelkező OLA
JOS TEKE KUPA, és 4. alkalommal a 
Bázakerettye SE egykori legjobb teké
zője, a fiatalon elhunyt Lukvár Ferenc 
tiszteletére rendezett emlékverseny. A 
verseny célja az olajos kötődésű tekézők 
és sportbarátok közötti kapcsolat ápo
lása, illetve tisztelgés egy nagyszerű 
sportember, tekés és barát emléke előtt. 
A három napos versenysorozatot végül 
csapatban a Nagykanizsa Olajbányász I. 
(1765 fa), egyéniben pedig Tróbert Jó
zsef (Szentgotthárd, 467 fa) nyerte meg. 
Csapatban Bázakerettye 1705 fával az 
5. helyen végzett, a legjobb kerettyei 
dobó, Varga Péter pedig 465 fával egyé
ni második helyezett lett.
29. Gyermeknap
Kicsiknek és nagyoknak egyaránt sok 
vidám percet okozott az általános isko
lai gyermeknap. A programok között 
idén is a játékos szórakozáson volt a fő 
hangsúly, de szerepet kapott az isme
retterjesztés is. Délelőtt világutazásra 
invitálták a gyerekek az érdeklődőket 
oly módon, hogy az egyes tantermek
ben különböző országokat mutattak be 
képekkel, jellemző tárgyakkal, ételekkel, 
italokkal.  A bejáratnál kapott útlevéllel 

végig „utazhattuk” többek között Görög
ország, Spanyolország, de akár Magyar
ország tájait is, közben sok érdekességet 
hallottunk. Az országok végiglátogatá
sa után szavazni lehetett, kinek melyik 
bemutató tetszett a legjobban. Délután 
a sportos, szórakoztató játékok követ
keztek, különösen nagy népszerűség
nek örvendett a vizifoci. Este  pedig tá
bori szalonnasütés zárta a programot.
30. Gyermek néptánc fesztivál
Első ízben került megrendezésre tele
pülésünkön a gyermek néptánc feszti
vál, amelyen Zala megyéből több iskola 
is képviseltette magát. A műsorban fel
léptek többek között lenti, nagykanizsai, 
zalaszentgróti, zalabéri, tótszentmárto
ni néptánc csoportok, illetve a bázake
rettyei általános iskola mindkét korosz
tályos tánccsoportja. 

J ú n i u s
12. Papp Simon emléktúra
A hajdani geológus, a kerettyei olajme
ző felfedezője előtt tiszteleg a Papp Si
mon emléktúra, amely az idén is sok 
résztvevőt vonzott. A piros jelzésű 
„Olajos körút  Papp Simon útján” túra
útvonal a környező településeken végig 
haladva érinti a fontosabb olajipari em
lékhelyeket. A 10 kilométeres táv meg
tétele után a túrázók a termálfürdőhöz 
érkeztek, ahol a jó idő alkalmat adott 
számukra a fürdőzésre is.
26-27. IV. Kerettye Termál Kupa
2007ben hagyományteremtő jelleggel 
indítottuk el a Kerettye Termál Kupa 
elnevezésű kispályás labdarúgó tornát 
és családi napot. A kezdeményezés si
kerét jelzi, hogy már évek óta, nem csak 
Zala megyéből, hanem a Nyugatdu
nántúli régióból is szép számmal érkez
nek vendégek. A 24 csapat részvételével 
zajló tornát végül a Zala Volán zalaeger
szegi csapata nyerte meg, második lett a 
letenyei Arizona, a harmadik helyen pe
dig két csapat, a Sibaris Sárvár és a Gló
ria Bútordiszkont Zalaegerszeg oszto
zott. A hazai csapatok közül a Bázake
rettye SE szerepelt a legeredményeseb
ben és egészen a negyeddöntőkig jutott.

a u g u s z t u s
13-15. Falunap, Elszármazottak talál-
kozója, Bázai búcsú
Idén háromnaposra bővült a falunapi 
rendezvény, amely augusztus 13án pén
teken este kezdődött, Fehér Erzsébet 
különböző népviseletekbe öltöztetett 
saját készítésű babáiból és a 7 éve elhunyt 
Salamon Istvánné amatőr festményei
ből készült kiállítások megnyitóival.
Másnap, első ízben került megrende
zésre a Bázakerettyéről Elszármazottak 
Találkozója, amelyen több mint 300 
egykori bázakerettyeit láttak vendégül 
a szervezők. A vele párhuzamosan zajló 

főzőversenyt a Fatechnika Kft. csapata 
nyerte meg, miután babos káposztáju
kat találta legfinomabbnak a zsűri. A 
délután kezdődő kulturális program
ban többek között felléptek az általános 
iskola néptánc csoportjai, a Pszichiátri
ai Betegek Otthonának színjátszói, 
hastáncosok, mesemondó, végül pedig 
Koós János táncdalénekes és Bödőcs 
Tibor humorista produkciói zárták a 
műsort. Ezt követően utcabálon mulat
hatták át az éjszakát a szórakozni vágyók.
A harmadik nap programjai a bázai bú
csúhoz kapcsolódtak. Délelőtt ünnepi 
műsor keretében átadásra került a fel
újított közösségi ház, amit ezt követően 
Gyöngyös Balázs atya áldott meg. Dél
után „gasztroudvar”, focimeccs, este pe
dig Bunyós Pityu koncertje szórakoz
tatta az egybegyűlteket.  
 
20. Nemzeti ünnep
Hagyományosan a Szent István szo
bornál tartott ünnepi megemlékezéssel 
és tábori szentmisével tisztelegtünk or
szágalapító királyunk előtt. Az ünnepsé
gen beszédet mondott Iványi László 
polgármester, a szentmisét pedig Gyön
gyös Balázs káplánnal együtt Mester 
Vince atya, településünk díszpolgára kö
zösen celebrálta. Az idei évben jelölés 
hiányában nem adtak át kitüntetéseket.

s z E P t E m B E r
2. Olajipari emlékpark avatása
A Bázakerettyei Olajipari Nyugdíjas 
Klub Egyesület bányásznapi megemlé
kezésével egybekötve került sor a mű
velődési ház mellett kialakított olajipari 
emlékpark avatására. Az emlékhely lét
rehozása az önkormányzat, az Olajipari 
Nyugdíjas Klub Egyesület, a Magyar 
Olajipari Múzeum (MOIM), valamint 
a MOL NyRt. összefogásának ered
ménye. Utóbbi a kivitelezési munkála
tokat jelentős anyagi támogatással is 
segítette. A táblaszövegeket Horváth 
József és Fülöp Miklós állították össze 
és a MOIM munkatársai lektorálták. 
Az avató ünnepségen részt vett Katona 
Tibor a MOL Nyrt. KTD Nyugatma
gyarországi termelési vezetője és Laka
tos Péter a MOL Bányász Szakszerve
zet nagykanizsai alapszervezetének el
nöke is. Kényszerű távolléte miatt csak 
levélben köszöntötte az egybegyűlteket 
és mondta el gondolatait Holoda Attila 
a MOL Nyrt. KTD Eurázsiai Kutatás 
Termelés igazgatója. Iványi László pol
gármester és Szabó Ottóné a Bázake
rettyei Olajipari Nyugdíjas Klub Egye
sület elnöke avatóbeszédeikben kiemel
ték az olajos hagyományőrzés fontossá
gát, hiszen a település ma is abból az 
örökségből táplálkozik, amit az olajipar 
ráhagyott.
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Becsöngettek
Megkezdődött a 2010/11-es tanév az iskolákban

„Az iskola dolga, hogy megtaníttassa 
velünk, hogyan kell tanulni, hogy fel-
keltse a tudás iránti étvágyunkat, hogy 
megtanítson bennünket a jól végzett 
munka örömére és az alkotás izgalmá-
ra, hogy megtanítson szeretni, amit csi-
nálunk, és hogy segítsen megtalálni azt, 
amit szeretünk csinálni.”
 (Szent-Györgyi Albert)

Több mint két hónap szünet 
után újra megszólalt az isko
lákban a csengő, és megkez

dődött a 2010/2011 tanév. Ehhez 
kapcsolódva cikksorozatot indítunk 
általános iskolánk életének, min
dennapjainak bemutatására. Mivel 
azonban ez nem lehet teljes a múlt 
rövid áttekintése nélkül, elsőként az 
elmúlt 72 év történéseit foglaljuk ös
sze röviden. 
A mai iskola elődjét, „MAORT Ele
mi Iskola” néven, az akkor frissen 
alakult magyaramerikai olajipari 
cég alapította 1938ban.  Az oktató
nevelő munka kezdetben nem volt 
zökkenőmentes, ám a tárgyi és sze
mélyi feltételek fokozatos javulása 
eredményeképpen az iskola az 50es 
évekre már a környék legszínvonala
sabb és legfelszereltebb intézményei 
közé tartozott. Az itt tanuló diákok 
bármelyik középiskolában megállták 
a helyüket. A „vállalat” anyagi tá
mogatása mellett ebben fontos sze
rep jutott az intézményben dolgozó 
kiváló, nagy tudással és elhivatott
sággal rendelkező pedagógusoknak, 
akik a település közéleti és kulturá
lis életében is meghatározó szerepet 
játszottak. A gyermeklétszám ek
kor közel 250 fő volt, és az oktatás 
az „erdei iskolában” folyt. 1959ben 
adták át a „felső iskolát” öt tante
remmel és egy szolgálati lakassál, 
melyhez 1985ig még 4 újabb tante
rem és kiszolgáló helyiségek épültek, 
majd 2002ben a Zala Megyei Köz
oktatási Közalapítvány pályázata ré
vén újabb tanteremmel, öltözőkkel, 
zuhanyzókkal és szép könyvtárral 

nyerte el jelenlegi formáját.
1965ben a volt ÁVÓs laktanya 
épületében100 férőhellyel megnyílt 
a hétközi diákotthon, mely 1981ig 
működött, és ahol a környező kiste
lepülések diákjai kaptak elhelyezést. 
A tanulólétszám ekkor elérte a 300 főt.
1975ben a lispeszentadorjáni általá
nos iskola a bázakerettyei általános 
iskola tagintézménye lett, ahol 1976
tól csak az alsó tagozat maradt meg, 
majd 1999 szeptemberétől az is in
tegrálódott.
A 90es évek elején megyei viszony
latban a falusi iskolák között első
ként vezettük be a számítástechnika 
és az orosz nyelv helyett az angol 
nyelv órarendszerinti tanítását.
1995ben magánkezdeményezésre 
létrehoztuk az iskola alapítványát, 
melynek legfontosabb céljai közé 
tartozik a tanulók ismeretszerzését 
segítő eszköztár fejlesztése, a tanulók 
jutalmazása, szabad idős tevékenysé
geinek támogatása, a diákmozgalom 
segítése. Az alapítvány anyagi forrá
sainak növelésére 15 éve minden év 
novemberében a szülői szervezettel 
összefogva bált rendezünk.
2001től Zala megyében az elsők 
között kezdtük meg a sajátos neve
lési igényű tanulók integrált nevelé
sétoktatását. Ennek támogatására 
korszerű, jól felszerelt fejlesztő ter
met alakítottunk ki. Az itt található 
eszközöket a rehabilitációs és fej
lesztő órák mellett a többi tanórán 
is eredményesen alkalmazzuk a napi 
tanítási gyakorlatban.
2002 óta művészeti iskolaként mű
ködünk, jelenleg néptánc és kézmű
ves tanszakon folyik a képzés. A mű
vészeti iskola tanulói kiállításokkal, 
fellépéseikkel színesítik az iskolai 
programokat és a környező települé
sek rendezvényeit.
A kezdetektől, 2003tól veszünk 
részt az integrációs és képességki
bontakoztató pedagógiai program
ban, mely a halmozottan hátrányos 

tanulók beilleszkedését, tanulási 
és szociális helyzetének enyhítését, 
esélyegyenlőségének biztosítását cé
lozza.
A pályázati rendszer kezdetétől szá
mos megyei és országos pályázat
ban vettünk rész. Az így előterem
tett anyagi források eredményeként 
történhetett meg a már említett 
iskolabővítés, az udvari játszótér ki
alakítása, folyamatos a korszerű, az 
oktatást segítő modern eszközök 
beszerzése, a bútorzat cseréje. Több 
pályázat segítette a tartalmi munka 
megújulását, a diákok szabadidős 
tevékenységének színesítését, egész
séges életmódra, környezettudatos 
magatartásra nevelését. Az elmúlt 
időszak legnagyobb kihívása az eu
rópai uniós elvárásokkal összhang
ban lévő kompetencia alapú okta
tás bevezetése volt a HEFOP 3.1.3 
pályázat keretében. Iskolánk a XXI. 
század követelményeinek megfelelő 
informatikai eszközöket vásárolt, ill. 
a továbbképzések réven a pedagógu
sok szakmai és módszertani kultúrá
ja fejlődött.
A 2008/2009es tanév újabb mér
földkő volt az éppen 70 éves iskola 
életében. A letenyei kistérségben 
működő helyi önkormányzatok 
többsége 2008 nyarán úgy döntött, 
hogy intézményeit kistérségi fenn
tartásba adja. Ennek legfőbb oka fi
nanszírozási problémákra vezethető 
vissza, hiszen a fogyó gyermeklét
szám és az állami támogatások csök
kenése a kisebb települések önkor
mányzatait nagyon nehéz helyzetbe 
hozta. A hosszú távú fenntarthatóság 
érdekében iskolánk a becsehelyi is
kolához csatlakozott, és azóta annak 
tagintézményeként működik. Az új 
intézmény neve: DélZalai Általá
nos Iskola Becsehely, Bázakerettyei 
Tagintézmény, Alapfokú Művészet
oktatási Intézmény.
Folytatjuk…  
 Kucsebárné Fülöp Éva

Tevékenységünket az alapsza
bályunkban meghatározott 
célok és a mindannyiunkat 

érdeklő tartalmas, igényes progra
mok határozzák meg. Ennek ke
retében előadásokat, rendezvényeket 
szervezünk és ápoljuk a kapcsolata
inkat más egyesületekkel, klubokkal. 
Késő őszi – téli  tavaszi idősza
kokban, “csináljunk egy jó progra
mot” mottóval klubhelyiségünkben 
filmvetítést, vetélkedőket, elméleti és 
gyakorlati bemutatóval összekötött 
gasztronómiai programokat tartunk. 
Egyik legfontosabb célunk a községi 
és olajipari hagyományok ápolása.
2010. március 8án tartottuk évzáró 
közgyűlésünket, amelyen értékeltük 
a 2009. évben elvégzett feladatokat 
és megerősítettük a 2010. évi progra
mot. A program – az előző évekhez 
hasonlóan  tartalmazza, a szervezet 
közösségerősítő, valamint hagyo

mányápoló rendezvényeit, úgymint 
névnap és születésnap (félévente ös
szevontan ünnepeljük), nőnap, férfi
ak napja, falunap, bányásznap, idősek 
világnapja. Fontos számunkra az 
egészségmegőrzés, ezért ebben a té
mában több programot szervezünk. 
Idén januárban Dr. Bajszné Megla 
Margit gyógyszerész tartott nagyon 
tartalmas, hasznos előadást, május
ban pedig Dr. Varga István háziorvos 
látogatott el hozzánk egy kötetlen 
bemutatkozó beszélgetésre. Ezen kí
vül szeretnénk egy előadást a termé
szetes gyógyhatású készítmények és 
azok alkalmazásával kapcsolatban is. 
Kulturális programjaink keretében 
színházi előadás megtekintését is 
tervezzük még az idén. Az aktív sza
badidő eltöltés jegyében, nyár eleji, 
az Őrségi Vásárra tett kirándulásunk 
után, ősszel a Somló és Badacsony 
környékét szeretnénk bejárni.

Folyamatosan jelen vagyunk települé
sünk társadalmi életében is, hiszen 
tagjaink nagy számban képviseltetik 
magukat minden községi, iskolai és a 
Művelődési Ház által szervezett ren
dezvényen. Emellett aktívan részt 
vettünk az elszármazottak találkozójá
nak szervezésében, és az olajipari 
emlékpark létrehozásában is. Jövő
beli terveink között szerepel egy talál
kozósorozat elindítása “Gyermek vol
tam Kerettyén” címmel, amely a te
lepülésen élő fiatalok és a már elszár
mazottak meghívásával a gyermek
kori emlékeik felidézéséről szólna.
Jó a kapcsolatunk a környékbeli te
lepülések klubjaival, részt veszünk 
egymás rendezvényein, ünnepein. 
Legutóbb bányásznapi ünnepségün
kön mi láttuk vendégül a borsfai 
„Barátság” és a letenyei „Derűs Évek” 
nyugdíjasklubok tagjait.
 Szabó Ottóné

E z E k  v a g y u n k  m i
Településünk civil szervezeteinek bemutatása

Olajipari Nyugdíjas Klub Bázakerettye
„Ars poeticánk” a következő:

Fiatalosan is lehet idős embernek lenni, pihenni, sétálni és jókat nevetni. Néha egy-egy pohár bor nem 
lesz egészséged ellensége, meglásd, általa enyhül a mindennapok feszültsége.

A Zalai Hírlap augusztus 11
ei száma interjút közölt Dr. 
 Csizmadia Szilárd csillagás

szal, aki a német űrkutatási központ
ban dolgozik, és munkája során olyan 
bolygókat keres, amelyek alkalmasak 
a földi élet hordozására. A riporter 
megjegyezte, hogy egyre gyakrabban 
olvasni arról, hogy a következő száz 
évben az emberiség föléli a Föld kész
leteit és költöznie kell. A tudós erre 
azt válaszolta, hogy jobban járunk, 

ha vigyázunk inkább ezekre a kész
letekre, mert másik otthont találni 
az űrben nem lesz egyszerű feladat. 
Bármennyire is furcsa, ez a párbeszéd 
nem egy tudományos fantasztikus 
történet kapcsán zajlott. A probléma 
nagyon is valós. S ne gondoljuk, hogy 
a 100 év beláthatatlan messzeségben 
van. A mai gyermekek mindennap
jait felnőtt korukban már ez fogja 
meghatározni. Gondoljunk csak bele, 
125 éve készült el az első benzin üze

mű autó, 109 éve emelkedett először 
motorhajtású repülőgép a levegőbe, s 
még csak jövőre lesz 50 éves az első 
űrrepülés. A technikai fejlődés azóta 
is töretlen, akárcsak az ezzel együtt 
járó környezetszennyezés és nyers
anyag felélés. Nem is beszélve a túl
népesedés okozta hatásokról. 1804
ben született meg az egymilliárdodik 
ember. 1900ban már mintegy 1,5 
milliárdan voltunk. 1960ban 3 mil
liárd, 1975ben 4 milliárd, 1987ben 
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pedig az ötmilliárdos küszöböt lép
tük át. Azóta még 1,7 milliárddal 
szaporodtunk. A jelenlegi ütemet 
tartva 2040re elérjük a 9 milliárd főt 
 egyes számítások szerint ennyi em
bert lenne képes a bolygónk eltarta
ni normális körülmények között, ha 
ésszerűen bánnánk a javainkkal és a 
Földdel. De sajnos nem ezt tesszük.
Tévedünk, ha azt hisszük, hogy ezek 
a hatások távoliak és nem érnek el 
hozzánk. Már most érezhetjük ma
gunkon a globális éghajlatváltozás 
első jeleit és ez még csak a kezdet. 
Már nem csak a híradókban és az 
újságokban találkozunk tornádókkal 
vagy szupercellákkal, hanem a saját 
bőrünkön is tapasztalhattuk, milyen 
károkat okoz egy ilyen vihar. Vagy 
említhetnénk a környezetszennye
zés és a vegyszerek okozta megbete
gedéseket is, amikről egyre többet 
olvasni. Akár tudomást veszünk róla, 
akár nem, a probléma itt van a nya
kunkon, és minden embernek tennie 
kell a megoldás érdekében. Elmúlt 
az az idő, amikor erre kérlelni lehe
tett, most már a tettek mezejére kell 
lépni.
Saját bevallása szerint mindenki védi 
a környezetét, de a többség elutasí
tóan viselkedik, ha konkrétumokról 
van szó. Sőt! Aki a környezetvédelem 
mellett elkötelezetten kiáll és ennek 
a gyakorlatban is érvényt szerez, azt 
egyesek hajlamosak komplett idiótá
nak nézni. Az ezzel járó reakciók pe
dig a gúnyos mosolygástól a fröcsögő 
gyalázkodásig terjednek. Megszólják, 
kinevetik azt, aki a közösségi rendez
vény után, az összeömlesztett, kukák
ba dobott szelektálható hulladékot 
szétválogatja, és a gyűjtőhelyre viszi, 
vagy délutáni sétája közben összesze
di a közterületen eldobált szemetet. 
Minden rosszallás nélkül szemlélik 
azonban, amikor a szomszéd égeti a 
műanyagot, gumiabroncsot, vagy az 
elszáradt kerti növényeket. Sőt ma
guk is megteszik ugyanezt. Arra nem 

is gondolnak, hogy ezzel a levegőt és 
mindenki mást mérgeznek, aki azt 
belélegzi. Aztán mennyire egyszerű 
kiönteni a festéket, a vegyszert, az 
égett háztartási zsiradékot a földre 
vagy a csatornába, hiszen úgy sem 
látjuk mi lesz vele azután. Majd beis
sza a föld, utána meg mi. Vagy gon
dolnake rá hogy a kukába dobott 
konyhai zöldhulladékkal csak felesle
gesen töltik meg a szemétlerakókat? 
Biztosan nem, mert ha valaki kiejti 
a száján a komposztálás szót, úgy 
néznek rá, mint a marslakóra. Újab
ban divatba jött a „sötétzöld” kifeje
zés, amit az elvakult környezetvédők 
gúnyos szinonimájaként használnak. 
Persze annak megítélése, hogy ki az 
elvakult, nagyon szubjektív. Egyrészt 
az egyén tolerancia küszöbéhez kö
tött, másrészt az sem mindegy, hogy 
mennyire érzi azt, hogy beleavatkoz
nak az életébe.
Pedig senki nem akarja rákényszerí
teni az akaratát a másikra, csak meg 
akarja győzni, hogy másként kell 
gondolkodni és cselekedni. Csak 
egy példa: egy időben az a hír járta, 
hogy a képviselő testület betiltotta a 
tüzelést a településen. Persze ebből 
egy szó sem volt igaz, csak az ön
kormányzati Kft.ben igyekeztünk 
megvalósítani ezt a gyakorlatot, más 
módot keresve a zöldhulladék keze
lésére. Furcsa módon azonban ezt 
sem sikerült megvalósítani, hiszen a 
gyakorlati megvalósítást nem mi fel
ügyeltük. De az is hozzá tartozik a 
történethez, hogy az önkormányzat 
sem volt képes a kellő szigorral be
tartatni a lakosságra vonatkozó heti 
egyszeri tüzelési rendeletet. Pedig 
a jövőben ezt itt is, ott is szigorúan 
meg kell tenni, és nem adhatunk ki
búvót.
Habár szó sincs betarthatatlan sza
bályokról, a többség mégis azonnal 
tiltakozik. De miért is? Erre sem az 
észérvek adnak választ, hanem az 
emberi kényelem. Gondoljunk csak 

bele, évszázadok óta szinte minden 
találmány és fejlesztés az ember ké
nyelmét hivatott szolgálni. Ház
tartásaink tele vannak ilyenolyan 
kütyükkel, amik megkönnyítik éle
tünket. Ezzel szemben a környezet
védelem feladatot, egyesek szerint 
terhet ró az emberekre, mert ve
sződséggel jár, nem pedig számukra 
kézzel fogható, azonnali előnyökkel. 
Húzódoznak, mert macerás szétvá
logatni a hulladékot, sőt még el is kell 
vinni a gyűjtőhelyig. A zöld javakat 
a komposztálóba kellene juttatni, a 
veszélyes hulladékot garázsuk sar
kában tárolni, amíg le nem adhatják. 
Ezernyi dolguk, gondjuk mellett erre 
már nem marad energia és idő. Pedig 
ha hallgatnának azokra, akik ezt már 
régóta gyakorolják, nagyon kevés idő 
és energia ráfordítással mindenki be
vezethetné otthon.
Bevallom a „sötétzöldek” álláspontját 
sok esetben magam sem osztom, de 
a lényegi törekvéseikkel egyet értek. 
Mondhatni próbálok „világoszöld” 
lenni. Nem érzem, hogy az én dol
gom lenne az ipari méretű környezet
szennyezés megakadályozása és nem 
láncolom magam egyetlen atomerő
mű kapujához sem tiltakozásul. De, 
ahol csak tudom, hangoztatom a 
környezetvédelem fontosságát, mert 
tudom, hogy az utolsó órában járunk. 
Ezen kívül támogatom a környezet
védelmet célzó javaslatokat a képvi
selő testületben, és mindent megte
szek, hogy az életvitelem kevesebb 
terhelést jelentsen a környezetre. 
Azt gondolom ez várható el tőlünk, 
hétköznapi emberektől. Az pedig a 
minimum, hogy erre megtanítsuk 
gyermekeinket és unokáinkat is úgy, 
hogy példát mutatunk nekik.
Aki nem hisz nekem nézze meg a 
Duna TV műsorát az alábbi linken:
www.dunatv.hu/musor/
videotar?vid=557055
 Salamon Gábor

A rovat folytatásának témája a 
háztartási hulladékok két je
lentős összetevője a zöld

hulladék és a veszélyes hulladék.
Mi is az a zöldhulladék? A zöldhul
ladék helyett helyénvalóbb lenne 
zöld javakról beszélni, hiszen teljes 
mértékben hasznosuló anyagokról 
van szó. A kukába kerülő háztartási 
hulladéknak hozzávetőleg egyhar
mada olyan alapanyag, amelyből 
minden különösebb fáradság nél
kül, a növényeink számára nélkülöz
hetetlen tápanyag, komposzt ké
szíthető. Ha tudatosan kiválogatjuk 
ezeket a zöld javakat, akkor nem 
csak a lerakóba kerülő szemét meny
nyiségét csökkenthetjük, hanem 
pénztárcánkat is megkímélhetjük a 
virágföld ill. műtrágyák vásárlásától. 
Aki belevág ebbe a tevékenységbe, 
jó ha tudja, hogy melyek azok a 
nyersanyagok amelyek komposztál
hatók. Zöld javak keletkezhetnek a 
konyhában, háztartásban. Ilyenek a 
zöldséggyümölcs maradványok, a 
kávézacc, a teafű,a tojáshéj, az elher
vadt virág, a fahamu (23 kg/m³) a 
növényevő kisállatok ürüléke alom
mal együtt, faforgács, toll, szőr, fes
tetlen haj, natúr (festetlen) papír, 
festetlen gyapjú, pamut. A kertből 
a fű, gyomok, lomb, szalma, ágak, 
gallyak, elszáradt virágok, gyümöl
csök mind jól komposztálhatóak. 
Az örökzöldek bizonyos fajtáinak 
friss lombjában a komposztot elő
állító és lebontó baktériumokat ká
rosító anyagok vannak, az ilyen 
lombot szárítva használjuk fel. A 
közhiedelemmel ellentétben bát
ran komposztálhatjuk a diófaleve
let is, hiszen a friss levélben lévő 
növekedésgátló anyagok a kom
posztálás során lebomlanak. Célsze
rű, ha a nagyobb gallyakat, nyersa
nyagokat felaprítjuk, így a kom
poszttá érés folyamatát gyorsíthat

juk. A kész, sötét, földszerű anyagot 
rostáljuk át, így tökéletes termőföl
det kapunk szobanövényeink, zöld
ségpalántáink és kinti virágaink szá
mára. 
Akinek nincs lehetősége vagy igé
nye, arra, hogy otthon komposztál
jon, azt szeretnénk arra ösztönözni, 
hogy a háztartásában termelődött 
zöldhulladékok kukába való elhe
lyezése, illetve ezek szabadtéri ége
tése helyett bátran használja a köz
területeken elhelyezett komposztá
lóedények bármelyikét.
A veszélyes hulladékok talán az a 
csoport, amelyről a legkevesebbet 
tudunk. Nem ismerjük pontosan 
melyek azok a hulladékfajták, ame
lyek veszélyesnek minősülnek, il
letve mit is kezdjünk velük, ha ilyen 
szemét termelődik otthonunkban. 
Mindenki számára egyértelmű, 
hogy veszélyes hulladék a festék, a 
hígító, a háztartási vegyszerek, nö
vényvédő szerek és az ezekkel szen
nyezett csomagolóanyagok. Ezek 
begyűjtése sajnos csak a nagyobb 
városban megoldott, terveink sze
rint a közeljövőben településünkön 
is szeretnénk kialakítani ezek szer
vezett gyűjtését. A lejárt szavatos
ságú vagy szükségtelenné vált 
gyógyszer és a szárazelemek leadá
sa azonban helyben is lehetséges. 
Az előbbit a település gyógyszertá
rában gyűjtik, az elemeket és a tele
fonakkumulátorokat, pedig a helyi 
CBA üzletben illetve az általános 
iskolában lehet leadni.
A háztartási sütőzsiradék szintén 
veszélyes hulladéknak minősül, így 
ezt se öntsük a WCbe, vagy dob
juk ki a szemeteskukába. A talajra 
öntve is nagy kárt okozunk, hiszen 
a termőföldet teljesen tönkreteszi. 
Az önkormányzat ezért megoldot
ta ennek begyűjtését. Bázában a 
boltban, Kerettyén pedig az Iskola 

út 8. szám alatt lehet leadni a sütés 
után visszamaradt zsiradékot, amely 
a későbbiek során újrahasznosítás
ra kerül.
Veszélyes hulladéknak minősül még 
a kitört ablaküveg, az elektronikai 
hulladék, a gumiabroncs és az autó 
akkumulátor is. Kérjük Önöket eze
ket gyűjtsék külön, elszállításukról 
minden évben a lomtalanítással 
egybekötve az önkormányzat gon
doskodik. Ezáltal megoldottá válik, 
hogy ezek a környezetre veszélyt 
jelentő anyagok nagy részben újra
hasznosuljak, illetve szakszerűen 
ártalmatlanításra kerüljenek. Hasz
nos tudni, hogy az OBI üzletekben 
lehetőséget biztosítanak arra, hogy 
a tönkrement izzóinkat, fénycsöve
inket díjmentesen leadjuk.
Szeretnénk, ha egyre többen alkal
maznák, illetve vennék igénybe a 
fent említett hulladékkezelési és 
elhelyezési lehetőségeket, csök
kentve ezzel a kukába kerülő sze
mét mennyiségét és veszélyességét.
 B.Á.

Z Ö L D Ö V E Z E T 
„A földet nem apáinktól örököltük, hanem  

unokáinktól kaptuk kölcsön”  2. rész

Felhívás
Ha Önnek feleslegessé vált, 
de használható ruhái, játékai, 
függönyei, bútorai vannak, 
kérjük ne a szemétbe dobja 
vagy lomtalanításkor szabadul
jon meg tőle. Az önkormány
zat folyamatosan gyűjti és 
továbbítja ezeket az arra rá
szorulók részére. A felajánlott 
ruhaneműk és tárgyak elszál
lítását igény szerint vállaljuk.
Kapcsolattartó, ügyintéző: 
Bécsi Ágnes 20/3404300
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T á M O g A T ó i N K
BÁZAKERETTYE
Polgármesteri Hivatal
8887. Bázakerettye, Fő u. 4.
Te.: +3693/348-003, 
+3630/334-5103
Fax.: +3693/548-004
E-mail: kerettye@enternet.hu

BÁZAKERETTYE
Mélyszivattyú Gyártó-és Javító Kft.

Forgácsolás-, hónolás-, köszörülés
8887. Bázakerettye, Rákóczi u. 1/a.

Tel.: +3693/548-034, +3630/339-8780
Fax: +3693/548-035

E-mail: melyszivattyu@t-online.hu

Mayer és  
Társa Kft.
8887. Bázakerettye  
Fő u. 3.
Tel.: +3693/348-002

Dél-Zalai Egyesült  
Takarékszövetkezet
Bázakerettye
8887. Bázakerettye, Fő. u. 5.
Tel./fax: +3693/348-014 
www.delzalaitksz.hu

Budafaluus Programiroda 
Bázakerettye
8887. Bázakerettye, Sport u. 1.
Tel.: +3630/320-3803, 
E-mail: info@budafaluus.hu

Pannon-Viking Kft.
Bázakerettye

8887. Bázakerettye, Fő u. 11.
Tel.:+3693/348-016, +3630/901-7674

Bázakerettye és Térsége  
Bányász Mûvelõdési Egyesület

Bázakerettye
8887. Bázakerettye, Sport u. 1.

Te.: +3693/348-020, Fax.: +3693/548-033
E-mail: bk.banyasz.egyesulet@gmail.com

Bécsi Ágnes  
virágkötõ és kertépítõ

Bázakerettye
8887. Bázakerettye, Iskola u. 8. 

Tel.: +3620/340-4300
E-mail: becsi.agnes@freemail.hu

Ozsvár János 
kõfaragó

Bázakerettye
8887. Bázakerettye, Dózsa György u. 15.
Tel.: +3693/348-036, +3630/348-5064

E-mail: oj561230@t-online.hu

Bázakerettye
8887. Bázakerettye 
Petőfi Sándor u. 6.
Tel.: +3693/383-199
Fax.: +3693/383-285
E-mail: info@direktinfo.hu

Fatechnika  
Kanizsa Kft.

Nagykanizsa
8800. Nagykanizsa, Lazsnak u. 5.

Tel, fax.: +3693/787-661, +3630/204-2510
Email: fatechnikakanizsa.kft@chello.hu

Kerettyei Pékség
Bázakerettye

8887. Bázakerettye, Petőfi u. 1.
Tel.: +3693/348-009, +3630/280-8909

+3620/290-4963
E-mail: gaboca89@freemail.hu

B-24 
Sörözõ
Bázakerettye

Bázakerettye
8887. Bázakerettye, Fő u. 4.

Fortuna Vendéglő  
és Vendégház
Kistolmács
Tel.: +3693/343-750 
+3630/369-1894
Email:  
bors.katalin@freemail.hu

L E L K i  T ü K Ö r - A templom búcsúja

N emrég ünnepeltük településünk 
templomainak búcsú napját, 
ami kiemelt esemény a vallásos 

emberek számára. De mit is jelent, hon-
nan származik a búcsú kifejezés, és mit is 
jelent a mai emberek számára? Erre ad 
választ Kiss László plébános úr írása.
A búcsú kifejezés onnan származik, 
hogy a régi időkben a gyónók nem 
kaptak azonnal feloldozást a szent
gyónásban, hanem csak az elégtétel 
elvégzése után. Az elégtétel pedig 
nem egyszer meglehetősen súlyos, 
akár több hónapig, évig is végzendő 
böjt, lemondás vagy más erénygya
korlat is lehetett. Aki viszont egy 
templomot annak felszentelése év
fordulóján vagy védőszentjének ün
nepén felkeresett, az elégtétel hosszú 
idejéből engedményt kapott. Így te
hát hamarabb megkapta a feloldo
zást is, vagyis búcsút nyert. Ezen kí
vül búcsút nyerhettek  és ma is 
nyerhetünk  halottaikért is, ami 
időben tartó túlvilági tisztulásukat 
segítheti, rövidítheti.
Talán nem véletlen, hogy mindkét 
templomunk patrónusa Szűz Mária. 
„Nomen est omen” mondja a latin, 
vagyis „A név előjel”. A Mária név 
jelentése: tenger csillag. S ahogy a 
tenger csillag sok utazónak volt irá
nyítója, útmutatója, úgy Mária min
ket is segít és oltalmaz földi vándor
lásunk idején, hogy minden nehézség 
ellenére Szent Fiához juthassunk.
Habár egy a patrónusuk, a két temp
lom búcsúnapja mégsem ugyanah
hoz az ünnephez kapcsolódik.  A 
bázai templomé augusztus 15. Nagy
boldogasszony ünnepe, amikor az 
egyház Szűz Mária mennybevételét 
ünnepli. A kerettyei templomé 
szeptember 12. Szűz Mária szent 
nevének emléknapja, melyet XI. Ince 
pápa rendelt el 1683ban annak em
lékére, hogy Savoyai Jenő csapatai 
felszabadították Bécs városát a török 
támadása alól.
A templom búcsú kiemelt ünnep. 
Olyan, mint egy születés vagy név
nap. Ahogy szeretteinket, a templo

mokat és védőszentjüket is megtisz
teljük, felköszöntjük ezen a napon. 
Hiszen a közösség különleges ke
gyelmi kapcsolatban van azzal a 
szenttel, akinek tiszteletére a temp
lom épült. A Szent nemcsak a temp
lom, hanem, az egész közösség, a falu 
oltalmazója és segítője is. Bár ma
napság a búcsú hallatán majdnem 
mindenkinek a céllövölde, körhinta 
jut eszébe, a búcsúnak ezek csak má
sodlagos, nem szükséges kellékei. A 
búcsú egyik lényege a templomi ün
neplés, a búcsúi szentmise. Köszönet 
Istennek a védőszentért, minden 
ajándékáért, az életért és minden 
keresztért, melyet vele sikerült hor
dozni, vállalni. Az embert boldoggá 
és felszabadulttá teszi a tudat, hogy 
valaki szereti, törődik vele, ezért is 
vigadozik és mulat. Mindenkinek 
nagy szüksége van arra, hogy tudjon 
felszabadultan szórakozni, a gon
dokról megfeledkezve mulatni. Ezért 
a búcsú másik fontos része a családi 
együttlét, azon kevés alkalmak egyi
ke, amikor összegyűlik a „nagycsa

lád”, amikor tudunk egymásra fi
gyelni, beszélgetni, örülni egymás 
társaságának. Bárcsak mindenki fel
ismerné és elfogadná az igazságot: az 
ember életében fontos, hogy legyen 
egy templom, ahol helye van, és egy 
asztal, amit szertetteivel körülülhet.
 Kiss László plébános

Felhívás
A bázakerettyei egyházközségi 
képviselőtestület nagyszabású fel
újítási munkákról határozott, me
lyek célja a település két templo
mának állagvédelme és felújítása. 
Ennek első fázisában a bázai 
templom szigetelésére és festésére 
kerül sor. A kis kápolna felbecsül
hetetlen értéket képvisel az alig 
több mint 100 fő lakosú telepü
lésrészen, hiszen ez az egyetlen 
műemlék jellegű épülete, ékessé
ge. Sajnos a 25 éve elvégzett fel
újítási munkák nem bizonyultak 
tartósnak, ami a falfelületek álla
gának újbóli romlását eredmé
nyezte. Mostanára elengedhetet

lenné vált a beavatkozás, a falak 
további nedvesedésének megaka
dályozása és az épület külsőbelső 
festése. Ezek költsége jelentős 
anyagi terhet ró a kis létszámú 
közösségre. Ezért kérünk minden 
bázakerettyei lakost, ha tehetik, 
támogassák kezdeményezésünket, 
és segítsenek biztosítani a mun
kák elvégzéséhez szükséges anya
gi fedezetet. Nagylelkű adomá
nyaikat, melyeket előre is 
köszönünk, az alábbi személyek
nél ajánlhatják fel:
Kerettyén: Varga József 
Bázában: Muczárt Józsefné
Köszönettel: 
Bázakerettye Egyházközségi 
Képviselő Testülete

Szűz Mária freskó  
a kerettyei templomban

i m P r E s s z u m
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Kiadó 
 Bázakerettye és Térsége Bányász 

Művelődési Egyesület
Szerkesztőség 

Cím: 8887 Bázakerettye Sport u. 1.
Tel.: +3693/348020,  

+3620/4587640, +3630/3327737 
Fax: +3693/548033 

Email: 
bk.banyasz.egyesulet@gmail.com

Lapzárta: 2010. szeptember 19.

Felelős szerkesztő: 
Salamon Gábor

Kedves Olvasók!
Várjuk észrevételeiket, téma 
javaslataikat a szerkesztőség 
címére. Amennyiben érdekes 
fénykép van a birtokukban 
településünkről, vagy szíve-

sen jelentetnék meg írásaikat 
lapunk hasábjain,  

kérjük jelezzék felénk.
A szerkesztők

Lapunkat megtalálják  
már az interneten is:  

www.bazakerettye.hu



S p O r T

a teke nB-ii. Dél- 
nyugat csoport 2010-
2011. szezon hátralévő 
őszi mérkőzései

Mérkőzés időpontja Hazai csapat Vendégcsapat
Szeptember 25. 10 óra Bázakerettye Halogy
Október 2. 13 óra Lauf.TK- Bázakerettye
Október 16. 10 óra Bázakerettye Szentgotthárd
Október 23. 10 óra Resznek Bázakerettye
November 6. 10 óra Bázakerettye Komló
November 13. 11 óra Nagyatád Bázakerettye
November 20. 11 óra Pécsi TSE Bázakerettye
December 4. 10 óra Bázakerettye Nagykanizsa TSE

a teke  
nB-ii.  
Dél-nyugat  
csoport állása  
2 forduló 
után

Hely. Csapat J GY D V Szetpont Csap.pont Pont
1. Nagymizdó SE 2 2 0 0 35,5 12,5 15 1 4
2. Szentgotthárdi VSE 2 2 0 0 31,5 16,5 13 3 4
3. I.Magyar Cukor Manufaktúra SE 2 2 0 0 25,5 22,5 12 6 4
4. Budai TSE 2 1 1 0 33 15 11 5 3
5. Sztráda '92 PTSE 2 1 0 1 26 22 8 8 2
6. EEE Nagyatád Vencel TK 2 1 0 1 25 23 8 8 2
7. NK Teke SE 2 1 0 1 22 26 8 8 2
8. TK Resznek 2 1 0 1 20 28 7 9 2
9. Komlói Bányász SK 2 0 1 1 11,5 36,5 4 12 1

10. Halogy SE- Felsőmarác Boldizsár 2 0 0 2 20,5 27,5 4 12 0
11. Bázakerettye SE 2 0 0 2 20,5 27,5 4 12 0
12. Lauf-B TK 2 0 0 2 17 31 4 12 0

a Bázakerettye sE 
labdarúgó csapatának 
hátralévő őszi  
mérkőzései

Mérkőzés időpontja Hazai Vendég
Szeptember 26. 15.30 Bázakerettye Bak
Október 3. 15.00 Sand Bázakerettye
Október 10. 15.00 Bázakerettye Nagyrada
Október 17. 14.30 Baktüttős Bázakerettye
Október 24. 14.30 Bázakerettye Pölöske

A tartalékmérkőzés két órával a fenti időpont előtt kezdődik

a labdarúgó  
megyei iii. osztály  
Déli-csoport  
állása 5 forduló 
után

Hely. Csapat M Gy D V LG KG GK P
1. Baktüttősi SE 5 4 0 1 20 6 14 12
2. Bak SE 5 4 0 1 17 5 12 12
3. Palini FC 5 4 0 1 16 10 6 12
4. Pölöske SE 5 4 0 1 14 10 4 12
5. Petrivente SE 5 3 1 1 10 7 3 10
6. Pogányszentpéter SE 5 3 1 1 12 12 0 10
7. Sormás SE 5 2 1 2 10 7 3 7
8. Bázakerettye SE 5 1 2 2 8 13 -5 5
9. Újudvar SE 5 1 1 3 8 11 -3 4

10. Sand SE 5 1 0 4 8 11 -3 3
11. Eszteregnye SE 5 0 0 5 6 18 -12 0
12. Saturnus SE Nagyrada 5 0 0 5 8 27 -19 0




